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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 19 december 2023. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om oberoende och objektiv 
revisionsprocess av klagomålshantering inom 
socialtjänsten  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/844 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag har inkommit där stadsdelsnämnden föreslås 
anlita en extern aktör för hantering av klagomål på socialtjänsten. 
Syftet med förslaget är att säkerställa rättssäkerheten samt bevara 
och stärka allmänhetens förtroende för socialtjänsten. 
 
Förvaltningen anser att ett brett mottagande av synpunkter och 
klagomål kan främja socialtjänsten att bli en lärande organisation, 
vilket överensstämmer med syftet med 5 kap. 3 § Socialstyrelsens 
föreskrifter och allmänna råd om ledningssystem för systematiskt 
kvalitetsarbete (SOSFS 2011:9). Sådant lärande riskerar att gå 
förlorad om en extern aktör tar över hanteringen. Förslaget skulle 
även innebära ökade kostnader för stadsdelsnämnden, vilket 
förvaltningen bedömer inte är förenligt med bestämmelsen i 9 § 
förvaltningslagen (2017:900). Inom förvaltningens projekt 
Kvalitetsledningssystem pågår ett arbete med att se över hur 
socialtjänstens process för hantering av synpunkter och klagomål 
kan effektiviseras. 
 
Mot bakgrund av detta anser förvaltningen att medborgarförslaget 
ska avslås. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/844-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
oberoende och objektiv revisionsprocess av 
klagomålshantering inom socialtjänsten 

 EÅV 2023/844-3 Medborgarförslag om implementering av 
oberoende och objektiv revisionsprocess 
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§ 4 
Medborgarförslag om att förlänga grönt stråk längs 
Enskedevägen  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/792 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren till medborgarförslaget vill att förvaltningen ska 
plantera träd längs med Enskedevägen som ett sätt att förlänga ett 
grönt stråk. Hon skriver att fler träd skulle ge en trevligare miljö 
längs en gata som både bilister, fotgängare och cyklister använder 
dagligen. Det skulle också vara ett positivt inslag mot det mer 
bullriga tunnelbanespåret. 
 
Förvaltningen anser att idén om att förlänga stråket med nya träd är 
mycket intressant och har därför utrett platsen för att se om det är 
möjligt. Tyvärr har det visat sig att trädplantering inte är möjlig på 
platsen på grund av att det finns ledningar under marken. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/792-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
förlänga grönt stråk längs Enskedevägen 

 EÅV 2023/792-3 Medborgarförslag om att förlänga grönt 
stråk längs Enskedevägen 
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§ 5 
Medborgarförslag om fortsatt parkleksverksamhet i 
parkleken Stacken samt att öppna upp 
parkleksverksamhet i Hagsätra  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/812 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit ett 
medborgarförslag om fortsatt parkleksverksamhet i Stacken samt ett 
önskemål om att öppna upp parkleksverksamhet i Hagsätra. 
 
Detta ärende berör liknande frågor som två medborgarförslag 
avseende Stackens parkleksverksamhet som behandlades i 
stadsdelsnämnden 16 november 2023 (dnr 2023/646 och dnr 
2023/806). Stadsdelsförvaltningen fick då nämndens uppdrag att 
utreda hur Stackens parkleksverksamhet kan drivas vidare i någon 
form. 
 
Förvaltningen genomför nu en analys kring vilka prioriteringar som 
behövs för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings parklekar 
utifrån ett fokus på det främjande och förebyggande perspektivet. 
Förvaltningen, tillsammans med fastighetskontoret, utreder också 
försättningarna att driva Milanparken i Hagsätra. 
 
Stadsdelsförvaltningen vill också tydliggöra att parkleken Stacken 
finns kvar som en vanlig lekplats och kommer att underhållas av 
förvaltningens entreprenörer. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/812-5 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
fortsatt parkleksverksamhet i parkleken Stacken samt att 
öppna upp parkleksverksamhet i Hagsätra 

 EÅV 2023/812-3 Medborgarförslag om fortsatt 
parkleksverksamhet i parkleken Stacken samt öppna upp 
parkleksverksamhet i Hagsätra 
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§ 6 
Verksamhetsplan 2024 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd  
EÅV 2023/619 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

Verksamhetsplan 2024 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd och överlämnar den till kommunstyrelsen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Plan för 
upphandling 2024-2026 enligt bilaga 2. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 8,3 mnkr för trygghetsmedel 
(investering) enligt bilaga 3. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,1 mnkr för naturreservat (investering) 
enligt bilaga 3. 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 5,1 mnkr för klimatinvesteringar 
(investering) enligt bilaga 3. 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,6 mnkr för biologisk mångfald 
(investering) enligt bilaga 3. 

7. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,3 mnkr för biologisk mångfald (drift) 
enligt bilaga 3. 

8. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,6 mnkr för högtider och 
evenemangsdagar (drift) enligt bilaga 3. 

9.  Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,0 mnkr för lokalt arbete med 
demokrati och mänskliga rättigheter (drift) enligt bilaga 3. 

10. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
investeringsönskemål parkinvesteringar 2024-2026 enligt 
bilaga 4. 

11. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 
internpriser i enlighet med bilaga 5. 

12. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner System 
för intern kontroll 2024 enligt bilaga 6. 

13. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Väsentlighets- och riskanalys samt internkontrollplan 2024 
enligt bilaga 7. 

14. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Strategi 
för kompetensförsörjning 2024-2026 enligt bilaga 8. 

15. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Lägesbild om brott och trygghet enligt bilaga 9. 
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16. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Informationssäkerhetsplan - Ledningens genomgång 2024 
enligt bilaga 10. 

17. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 
resultatenheter i enlighet med detta ärende. 

18. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel inom äldreomsorg med 0,8 
mnkr enligt bilaga 11.  

19. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel inom förskola med 0,6 
mnkr enligt bilaga 12. 

20. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Ansökan 
om kompetensutvecklingsmedel inom äldreomsorg, LSS 
samt socialpsykiatri med 0,4 mnkr enligt bilaga 13. 

21. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beviljar 
friskvårdsbidrag på upp till 3 000 kronor per medarbetare 
2024. 

22. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
omslutningsförändringar om 328,9 mnkr och anmäler det till 
kommunstyrelsen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Verksamhetsplanen för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
anger inriktningen för förvaltningens verksamhet under 2024. 
Verksamhetsplanen knyter an till kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål: 

 Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik 
välfärd i hela staden 

 Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning 

 Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med 
utbildning, jobb och bostäder för alla 

  
Inom varje inriktningsmål har fullmäktige formulerat mål för 
verksamhetsområden. Stadsdelsnämnden har i sin planering 
konkretiserat kommunfullmäktiges mål genom att formulera 
nämndmål, indikatorer och aktiviteter som väntas bidra till att 
målen uppnås. 
  
Verksamhetsplanen har utformats i enlighet med stadens 
integrerade system för ledning och styrning av verksamhet och 
ekonomi (ILS). 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner verksamhetsplan 2024 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd. 
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Yrkanden 
Peter Backlund m.fl. (L) yrkar bifall till sitt eget förslag och att 
nämnden beslutar följande: 

1. Att avslå stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra åt stadsdelsförvaltningen att återkomma med 

förslag till verksamhetsplan i enlighet med vad som nedan 
anförs. 

3. Att därutöver anföra 
  
Liberalismens viktigaste värdering är frihet 
Liberalismens viktigaste värdering är frihet. Det handlar om allas 
rätt att självständigt - eller i gemenskap med familj, vänner, 
arbetskamrater eller andra – forma sina liv efter egna önskemål 
och värderingar. Enligt socialliberalismen, som är den liberala 
riktning som Liberalerna företräder, har den offentliga sektorn – 
stat, region, kommun – en viktig roll att spela för att öka friheten. I 
Stockholm vill vi liberaler i politisk praktik bidra till det. 
  
Oavsett om ens förfäder bott i Stockholm sedan generationer 
tillbaka eller om man kom hit alldeles nyligen bidrar man till att 
Stockholm blir en rik stad. I möten mellan människor och 
kulturyttringar från hela världen utvecklas den stockholmska och 
svenska kulturen. 
  
I det liberala samhället ska alla, oberoende av funktionsförmåga 
och boendeområde, men också oavsett könsidentitet, ålder, etnicitet, 
religiös tro eller kulturell bakgrund, ges förutsättningar att leva ett 
gott liv. 
  
Stadsdelsnämnderna spelar en viktig roll i den lokala demokratin 
och principen om att stadens myndighetsutövning ska komma så 
nära medborgarna som möjligt. Stadsdelsnämnderna har ansvar för 
merparten av stadens välfärdsverksamhet och har ett stort 
inflytande på många invånares livskvalitet och livsmöjligheter. 
Utifrån en bred kompetens ska stadsdelsnämnderna erbjuda en 
hållbar samhällsservice av hög kvalitet. 
  
Stadsdelsnämnderna ska vara en lokal länk samt ansvara för dialog 
mellan medborgare, stadens förvaltningsorganisation och 
förtroendevalda. Stadsdelsnämnderna ska arbeta för att säkerställa 
likställigheten över staden i den service som erbjudstockholmarna 
inom förskola, äldreomsorg, sociala verksamheter samt lokala 
kultur- och fritidsverksamheter. 
  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens 
trygghetsskapande arbete. Arbetet innefattar såväl sociala 
förebyggande insatser som fysiska åtgärder i närmiljön. Enskede-
Årsta-vantör stadsdelsnämndes sociala insatser är avgörande för 
att ge alla barn en god barndom och en lyckad skolgång. En nära 
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samverkan med lokalpolis, brandförsvar, det lokala näringslivet, 
fastighetsägare, föräldrar och föreningar är en förutsättning för 
trygghetsarbetet. Vår stadsdelsnämnd ska fortsatt prioritera arbetet 
att delta i arbetet för att motverka det dödliga våldet i kriminella 
miljöer. 
  
Det är viktigt att stadsdelsnämnderna samverkar nära med andra 
nämnder, särskilt socialnämnden, utbildningsnämnden, 
förskolenämnden och äldrenämnden. Vi ser att det behövs tydliga 
direktiv och budgetuppdrag som berör fler nämnder i det 
förebyggande trygghetsarbetet. Det är därför oroväckande att 
majoriteten inte inkluderat utbildningsnämnden i viktiga 
samhandlingsuppdrag mellan skola och socialtjänst. I flera 
stadsdelar framkommer det nu att det finns problem med 
samhandlingen. Vi kommer fortsätta att bevaka denna fråga i vår 
stadsdelsnämnd. 
  
I många områden i Stockholm saknas tillgång till lokaler för 
förenings- och kulturlivet. Därför anser vi att majoriteten av 
stadens skolor iordningsställas för uthyrning. Lämpliga matsalar 
eller aulor kan efter skoltid bli en resurs för det lokala 
föreningslivet, t.ex. för styrelsemöten, årsmöten, studiecirklar, dans, 
drama, musik, bokcirklar. Detta ska ske utan att det belastar 
skolornas budget eller arbetstid, och kunna bokas via stadens 
bokningssystem. 
  
Operation Pojke 
Den våldsvåg som skakat Stockholm under året har visat att en 
överväldigande majoritet av de inblandade är minderåriga pojkar. 
Det handlar om unga pojkar som tillägnat sig värderingar som 
lyfter fram våld som något manligt och önskvärt. Det är barn vars 
problembeteenden ofta varit känt sedan förskolan men inte tagits på 
allvar i tid. Om dessa värderingar inte tas på allvar i ett tidigt skede 
är risken att problemet bara växer sig större. Det behövs nu en 
kraftsamling från förskola, skola, socialtjänst, polis och övriga 
samhällsaktörer för att ta pojkars värderingar och 
problembeteenden på större allvar. Vi kallar denna satsning för 
Operation pojke och stadsdelsnämnderna har en central roll i detta 
arbete. 
  
Skolfrid 
Liberalerna har länge drivit frågan om att arbeta med trygghet i 
skolan genom tydliga ordningsregler, nolltolerans mot kränkningar 
och förväntansdokument riktade mot elever och vårdnadshavare. 
Liberalerna vill att frågan om trygghet och studiero vidgas till att 
handla om skolfrid. Skolfrid innebär att eleven ska vara trygg på 
väg till skolan, i klassrummet, på rasten och när eleven går hem 
från skolan. Skolfridens upprätthållande är en kontinuerlig process 
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med flera inblandade parter: lärare, ledning, elevhälsa, elever, 
föräldrar, socialtjänst, polis och andra samhällsaktörer. 
  
Stadsdelsnämndernas roll i upprätthållandet av skolfriden är till 
exempel att arrangera trygghetsvandringar för skolpersonal, elever 
och föräldrar i stadsdelen för att identifiera saker i den fysiska 
miljön som kan förbättras, det kan vara allt ifrån miljön på 
skolgården till viktiga vägar till och från skolan som elever rör sig 
på. 
  
Barn i samhällets vård 
Insatser för att stabilisera skolgången för barn i samhällsvården är 
grundläggande för att förebygga kriminalitet och sociala 
problem.  I Barnombudsmannens rapport för 2023 omnämns inte 
placerade barn en enda gång. Det är ett väldigt tydligt tecken på 
hur osynliggjorda dessa barn är. Mycket mer fokus behöver vara på 
uppföljning, samt syskon i familjer där ett äldre barn placeras. 
  
Socialtjänstens medansvar för barns skolframgångar måste 
utvecklas ytterligare. Barn som är placerade eller omhändertagna 
måste också få en fungerande skolgång. Målet måste vara att 
barnen faktiskt når upp till kunskapsmålen, når gymnasiebehörighet 
och även går ut gymnasiet med fullständiga betyg. För barn och 
unga som samhället omhändertagit är skolgången den viktigaste 
skyddsfaktorn för framtiden.  
  
Vi efterfrågar systematisk och anonymiserad sammanställning av 
skolresultat på aggregerad nivå, precis som redan görs för 
exempelvis nyanlända elever. Vår uppfattning är att de 
omhändertagna och placerade barnens skolresultat skall följas upp 
mycket noga, då det är staden som i dessa fall har klivit in som 
vårdnadshavare. Då är det rimligt att staden följer upp dessa barns 
skolresultat i alla årskurser. 
  
Systematiken i uppföljningen av barnens skolresultat, hälsa och 
tandstatus ska komma tillstånd på sådant sätt att nämnderna och 
kommunfullmäktige kan följa barnens utveckling i såväl 
tertialrapporter som verksamhetsberättelsen. 
  
Vi ser även vikten av att förbättra eftervårdsarbetet kring unga som 
placerats på institution. Målsättningen måste vara att ett barn som 
placeras kommer ut i bättre skick än vid placeringen. Så är det 
dessvärre inte idag. Om dessa ungdomar inte kan slussas tillbaka in 
i samhället på ett bra sätt skapar det otrygghet för hela samhället. 
Att minska risken för att unga begår de grövsta våldsbrotten efter 
att en placering avslutats skulle ha avgörande betydelse för att 
minska den grova kriminaliteten. 
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Stadsdelsnämnden har ett särskilt ansvar att prioritera dessa barns 
behov, samt att särskilt arbeta med att förbereda återslussningen i 
samhället så att inte placeringarna blir förgäves. I Liberalernas 
reservationsbudget uppdrar vi åt stadsdelsnämnderna att 
tillsammans med socialnämnden och utbildningsnämnden utveckla 
rutiner för att säkerställa att utslussning av placerade barn och 
unga efter placering görs med barnets bästa i fokus och att 
planering av detta påbörjas direkt när placeringen påbörjas, samt 
möjliggöra för fortsatt stöd även efter att barnet fyllt 18. 
  
När barn och unga kommer ut från SiS-hem och HVB-hem är det 
viktigt att de ges förutsättningar att kunna klara sig i skolan. 
Annars är risken överhängande att behandlingsresultaten blir 
bortkastade och den sociala problematiken fortsätter. Det måste 
vara väl förberett när barn som varit placerade kommer tillbaka så 
att det inte uppstår oordning eller i värsta fall kaos.  Det bör också 
göras en bedömning om eleven som varit på SIS-institutionen kan 
klara av att vara i den ordinarie skolmiljön eller om det inte är 
lämpligt. 
  
Vi har fått information från skolor att man inte får tillräcklig 
bakgrundsinformation om elever som varit placerade på institution. 
Till exempel saknas ofta information om varför ungdomarna suttit 
på ungdomshem eller hur deras tidigare skolbakgrund ser ut. Det 
blir då svårt för skolpersonalen att veta hur de ska arbeta med 
eleverna. Än värre kan brist på information leda till 
kontraproduktiva åtgärder, och det inträffar då att eleverna istället 
snabbt blir hemmasittare. Eleven kan ha omhändertagits av många 
olika anledningar, till exempel på grund av psykisk sjukdom eller 
på grund av tung kriminalitet. Beroende på orsak krävs olika 
arbetssätt och bemötande. 
  
Stadsdelsnämnden har också ett viktigt arbete i att tillsammans med 
socialnämnden, utbildningsnämnden och förskolenämnden 
uppdatera strategin för att minska risken för att barn, unga och 
unga vuxna dras in i kriminalitet i enlighet med Liberalernas 
förslag, med särskilt fokus på omhändertagna barn och unga. 
  
Förskola 
Förskolan lägger grunden för livet. Att få tillgång till språk, socialt 
samspel och utvecklande lek ger en god grund för hela skolgången. 
Förskolorna i Stockholm ska ge alla barn en god omsorg och start i 
livet. Föräldrar ska känna sig trygga med att förskolan erbjuder en 
pedagogisk verksamhet av hög kvalitet där varje barn får möjlighet 
att utvecklas. 
  
Förskolan fyller en särskilt viktig roll för de barn som inte har med 
sig svenska språket hemifrån. Barn som har gått i förskolan har en 
snabbare språkutveckling än barn som varit hemma de första 
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levnadsåren och klarar senare också grundskolan bättre. Av det 
skälet ska alla barn ges möjlighet och uppmuntras att gå i 
förskolan. Här finns lovvärda projekt i vår egen stadsdel som det 
ska bli spännande att följa resultaten av. 
  
Förskolorna ska fokusera på barnens språkutveckling. Barn i behov 
av särskilt stöd ska upptäckas tidigt och få de stödinsatser som 
behövs. Övergången till skolan ska utvecklas med fokus på barnens 
språkutveckling och behov av särskilt stöd för att säkerställa att de 
får en så god skolstart som möjligt. 
  
Ett fortsatt aktivt jämställdhetsarbete är en förutsättning för att 
barn inte ska begränsas av gamla könsroller. Det handlar om att 
öka möjligheterna istället för att begränsa dem, att skapa mångfald 
för alla barn oavsett kön. 
  
Förskolan har en viktig funktion i det förebyggande arbetet, bland 
annat genom att uppmärksamma barn som riskerar att fara illa. 
Samarbetet mellan förskola och socialtjänst ska fortsätta att 
stärkas. Förskolans rutiner för tidig kontakt med socialtjänsten bör 
därför fortsätta utvecklas. 
  
Arbetet kring att motverka negativa maskulinitetsnormer, arbeta 
mot våld, utveckla förmågan till socialt samspel samt att förmedla 
sina egna känslor och ta hänsyn till andras integritet måste börja 
redan i förskolan. Förskolenämnden behöver ges i uppdrag att leda 
arbetet med att utveckla pedagogiken kring socialt samspel, 
samtycke, maskulinitetsnormer och känslouttryck i förskolan, och 
stadsdelsnämndernas förskolor ges uppdraget att implementera det. 
Rörelseglädje och ett aktivt liv lägger grunden för den livslånga 
hälsan. Förskolorna ska fortsätta arbeta med att öka barnens 
utevistelse och rörelse i förskolan. 
  
Förskolan är en av stadens viktigaste verksamheter och en 
avgörande uppgift är att bibehålla och öka kvalitén i stadens 
förskolor och dessutom därmed ge bra skolstart för stadens barn. 
  
Barn, kultur och fritid 
I Liberalernas Stockholm har alla barn och unga rätt till en trygg 
och stimulerande uppväxt under goda levnadsvillkor. I stadsdelarna 
bedrivs angelägen och viktig verksamhet i både kommunal och 
fristående regi, för att ge alla unga i Stockholm tillgång till ett brett 
och kvalitativt utbud av fritidsaktiviteter. Detta ska värnas och 
utvecklas. 
  
Det är angeläget att man i planeringen av verksamheter för barn 
och ungdomar tar särskild hänsyn till behoven hos barn och 
ungdomar med funktionsnedsättning. Aktiviteter ska utformas 
inkluderande för alla och vara fysiskt tillgängliga för barn och 
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unga med funktionsnedsättning. Det ska finnas trygga arenor och 
verksamheter för flickor och specifika målgrupper så som 
nyanlända och hbtqi+ personer. Det ska finnas verksamhet och 
mötesplatser för unga hbtqi+-personer i vår stadsdel, som även är 
tillgängliga för unga hbtqi+-personer med funktionsnedsättning. 
Stadens parklekar är en viktig del av många barns fritid. Stockholm 
ska i stadsplaneringen öppna upp för fler parklekar som ska vara 
tillgängliga för stadens öppna förskolor, samt erbjuda pedagogiska 
och lekfulla miljöer. Där kan parkleken Stacken fylla en viktig 
funktion även framöver. 
  
För flertalet ungdomsgårdar i staden är det en självklarhet att 
tydligt visa visuellt i lokalen att man välkomnar alla ungdomar. Vid 
besök på en del ungdomsgårdar i stadsdelar i ytterstaden har det 
framkommit att sådana symboler inte finns. Som orsak har angivits 
att HBTQI-frågan kan vara känslig både för personal och 
ungdomar och att man som verksamhet vill förhålla sig neutral. 
Problemet är dock att det inte är en neutral hållning, utan snarare 
riskerar att exkludera ungdomar. HBTQI+symboler ska vara en 
självklar del i stadens barn- och ungdomsverksamheter, även där 
det inte finns en uttalad HBTQI+verksamhet, just för att synliggöra 
och normalisera något så självklart, både för berörda minoriteter 
men även för heteropersoner. 
  
Den öppna fritidsverksamheten ska ha ett nära samarbete med 
andra aktörer som arbetar förebyggande, så som exempelvis 
socialtjänsten, civilsamhället och fältassistenter. Kunskap om 
socialtjänstens uppdrag ska stärkas inom fritidsverksamheterna för 
att tidigt identifiera barn och unga i riskzon eller som misstänks 
fara illa. 
  
Äldreomsorg 
I Liberalernas Stockholm är vi individer hela livet. Även när vi 
behöver stöd och hjälp från andra har vi rätt till respekt för våra 
behov, våra livsval och våra intressen. Kvalitet, valfrihet och 
mångfald är en självklarhet. 
  
Enskede-Årsta-Vantör ska ha en tillgänglig äldreomsorg med hög 
kvalitet som präglas av respekt för den enskildes behov och 
önskemål. Äldreomsorgen ska ha den äldres individuella behov och 
önskemål i fokus samt präglas av kontinuitet och hög kvalitet i alla 
insatser. Äldreomsorgen ska främja en hög livskvalitet för den 
enskilde, oavsett hälsotillstånd och ålder. Alla äldre ska få en god, 
nära och samordnad vård som stärker hälsan och individuella 
behov och förutsättningar ska beaktas. Fler fasta anställningar, 
ökad kontinuitet och större möjligheter till kompetensutveckling 
krävs. Den medicinska kompetensen måste öka. 
  

Sida 17 (61)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

Det ska finns en mångfald av boendeformer och att de äldre som 
behöver komma till ett äldreboende får göra det i tid. 
  
De anhörigas situation måste särskilt uppmärksammas och 
ambitionerna höjas i enlighet med det program för anhörigstöd 
inom socialtjänst och äldreomsorg som infördes under Liberalernas 
tid vid makten. 
  
Ofrivillig ensamhet är ett stort hälsoproblem i vårt samhälle, något 
som blivit än mer tydligt i och med pandemin. Många äldre har levt 
i långvarig isolering. Genom samverkan med civilsamhället ska 
staden arbeta för att bryta social isolering och ge möjlighet för 
människor att träffas. Det ska finnas träffpunkter och möteslokaler 
som är öppna även på somrar och storhelger. Där har vår stadsdel 
varit ett föredöme för andra och det ska fortsätta så. Vidare ska 
hälsofrämjande, förebyggande och rehabiliterande insatser 
fortsätta prioriteras och utvecklas. Alla äldre på vård- och 
omsorgsboenden ska erbjudas dagliga sociala aktiviteter och 
utevistelser. Den enskilde ska ha stora möjligheter till påverkan och 
inflytande kring sin vardag. Äldreomsorgen ska utgå från ett 
jämställdhetsperspektiv och uppmärksamma äldre som utsätts för 
våld i nära relationer. 
  
Äldrenämnden ska i samarbete med stadsdelsnämnderna arbeta 
med att förebygga ofrivillig ensamhet. Genom satsningar 
Matvänner ska äldre personer i Stockholm erbjudas möjligheten att 
köpa och äta mat på det lokala äldreboendet en gång i veckan 
tillsammans med andra personer i närområdet. 
  
Maten ska vara god och näringsrik och måltidsupplevelsen 
lustfylld. Den enskilde ska ha möjlighet att påverka vad som 
serveras. Det ska fortsatt vara möjligt att få hjälp med matlagning i 
hemmet i stället för matlådor. För att måltiden ska få ett socialt 
innehåll ska fler äldre kunna få äta i sällskap med andra, 
exempelvis på en social träffpunkt, i samarbete med föreningslivet 
eller som en biståndsbedömd insats. I detta arbete är matlyftet en 
viktig insats. 
  
Strategisk kompetensförsörjning är prioriterat inom äldreomsorgen. 
Det är angeläget att staden arbetar systematiskt med såväl 
kompetensutveckling av befintliga medarbetare och rekrytering av 
nya medarbetare för att möta kommande behov av en mer 
kvalificerad vård och omsorg. För att kunna möta och hjälpa dem 
som behöver stöd från stadens äldreomsorg måste chefer och 
medarbetare fortsätta utveckla sina kunskaper samt ges en bra och 
hållbar arbetsmiljö och goda förutsättningar att utföra sitt arbete. 
  
Stöd och service för personer med funktionsnedsättning 
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Alla stockholmare oavsett funktionsförmåga ska tillförsäkras 
integritet, självbestämmande och möjlighet att kunna delta på lika 
villkor i samhällets gemenskap. Så långt som möjligt ska var och 
en, utifrån sina förutsättningar och önskemål, kunna leva ett 
självständigt liv och ha en sysselsättning, ett arbete att gå till eller 
studera. 
  
Funktionsnedsättning ska aldrig vara ett hinder för att någon ska 
kunna utvecklas och leva det liv som den önskar. Staden och 
välfärden ska byggas utifrån tillgänglighet och delaktighet från 
början. Hinder för en tillgänglig stad ska avlägsnas. 
  
Personer med funktionsnedsättning ska kunna delta fullt ut i 
samhället på lika villkor som övriga stockholmare. Utgångspunkten 
ska vara att funktionshinder inte är en egenskap hos individen utan 
uppstår i relation till den omgivande miljön. Insatserna ska ge stöd 
vid funktionsnedsättning och kompensera brister i samhällets 
tillgänglighet och andra hinder för delaktighet, självständighet och 
självbestämmande. Detta kräver personal med hög kompetens som 
kan ge ett gott bemötande och omsorg med god kvalitet. Därför är 
det viktigt att stadsdelsnämnden fortsätter certifiera personalen i 
det pedagogiska ramverket och fortsätter arbeta utifrån färdplanen 
för en enhetlig yrkestitulatur. 
  
Samtliga insatser ska anpassas till den enskildes individuella behov 
och utformas så att de är tillgängliga för de personer som behöver 
dem och stärker deras förmåga att leva ett självständigt liv. All 
information och kommunikation under handläggningen och 
genomförandet av stöd och insatser ska vara tillgänglig och 
individuellt anpassad. 
  
Rätten till kultur, vidgade vyer och det fria ordet gäller alla i 
staden. Liberalerna föreslår en kulturbonus enligt Kulanpremiens 
modell där personer inom LSS målgrupp får rabatterat inträde till 
kulturaktiviteter, på samma sätt som gäller inom förskolan och 
äldreomsorgen. 
  
Jämställdhets- och barnrättsperspektivet ska beaktas och anhöriga 
ska få det stöd de behöver. Ledsagning och personlig assistans ska 
vara flexibla insatser så att alla kan delta i samhällslivet på lika 
villkor. Biståndsbedömningen ska vara rättssäker och likställig och 
den enskilde ska ha möjlighet att påverka de insatser som ges.  
  
Individ- och familjeomsorg 
I Liberalernas Stockholm kan alla stockholmare utvecklas utifrån 
sina förutsättningar och drömmar. Den som behöver hjälp under en 
period ska få det stöd man behöver för att sedan kunna leva ett 
självständigt liv, utan myndigheters inblandning. Socialtjänsten ska 
uppmärksamma alla barn och vuxna som kan behöva stöd och så 
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tidigt som möjligt erbjuda en modern och rättssäker socialtjänst 
med evidensbaserade insatser som brukarna efterfrågar. 
Socialtjänsten ska vara likvärdig och tillgänglig oavsett var i staden 
man bor. 
  
Den falska ryktesspridning som sker om socialtjänsten i Sverige är 
helt oacceptabel. Socialtjänsten har samtidigt en viktig uppgift att 
jobba folkbildande kring den välfärdsservice som socialtjänsten 
erbjuder, sin roll i samhället och skapa förtroende bland invånarna. 
Socialtjänsten ska därför utveckla det uppsökande arbetet och 
finnas närmare medborgarna i deras vardag, bland annat ute på 
förskolor, skolor, familjecentraler etc. Mer teambaserade, 
tvärprofessionella och individcentrerade arbetssätt ökar 
möjligheterna att snabbt komma in med insatser. Det är också 
viktigt att socialsekreterarna alltid ges fullt stöd av 
stadsdelsförvaltningens chefer och säkerhetsansvariga när de 
behöver fatta svåra beslut i komplexa ärenden. Hot, våld och 
trakasserier kan aldrig accepteras. 
  
Alla barn har rätt till goda uppväxtvillkor och inget barn ska 
behöva uppleva våld eller förtryck. I nära samarbete med barn och 
föräldrar ska socialtjänsten säkerställa att barn och unga som 
riskerar att utvecklas ogynnsamt får det skydd och stöd som de 
behöver. Socialtjänsten ska i nära samverkan med socialnämnden 
och övriga aktörer minska risken för att barn och unga dras in i 
kriminalitet samt verka för att fler personer lämnar kriminalitet. 
Stöd till brottsutsatta och vittnen ska utvecklas. 
  
Att stödja föräldrar är en av de viktigaste insatserna som samhället 
kan göra för att undvika att barn utvecklas negativt. Kommunen 
arbetar aktivt med att stödja föräldrar genom 
föräldrastödsprogram, föräldrarådgivning, hembesöksprogram och 
familjecentraler. 
  
Skolan är den främsta skyddsfaktorn för unga människors liv och 
framtida livschanser och socialtjänsten ska stötta skolans lärande 
uppdrag. Därför måste samverkan mellan skolan, socialtjänsten 
och polisen stärkas för att tidigt identifiera barn i riskzon, följa upp 
orosanmälningar samt stabilisera barns och ungas skolgång. De 
skolsociala teamen spelar en nyckelroll i denna samverkan och 
teamens kontakter med utredningsenheterna hos socialtjänsten ska 
stärkas. Deras arbete ska vidare förstärkas med hjälp av 
statsbidragen på området. Stadsdelsnämnden ska därutöver särskilt 
följa upp skolresultaten hos barn och unga i samhällets vård. 
  
Vi vill återföra allvarssamtalen inom 48 timmar, detta då det 
behöver ske en snabb reaktion när unga begår sitt första brott. 
Istället för att lägga ner allvarssamtalen hade majoriteten kunnat 
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arbeta för att involvera föräldrarådgivare och fältassistenter, 
samtidigt som polisens medverkan i samtalen behövt förbättras. 
  
För att öka den vuxna närvaron och tryggheten i de miljöer där 
ungdomar vistas finns fältassistenter som genom uppsökande 
verksamhet tidigt fångar upp och förhindrar att ungdomar söker sig 
till miljöer präglade av missbruk och kriminalitet. Det är viktigt att 
det uppsökande arbetet sker i nära samarbete med skola, 
föreningsliv, polis, näringsliv och civilsamhället. 
  
Kommunen har det yttersta ansvaret för att personer med 
missbruksproblem får den hjälp och vård som de behöver för att 
komma ifrån missbruket. Socialtjänsten har ett stort ansvar för att 
motverka hemlöshet. I det förebyggande arbetet ingår 
vräkningsförebyggande arbete i samverkan med övriga aktörer. 
  
Personer med psykisk funktionsnedsättning ska få stöd med att 
utifrån sina förutsättningar delta i samhällets gemenskap samt ha 
ett arbete att gå till. Samverkan med psykiatrin är viktig för att på 
bästa sätt tillgodose den enskildes behov av stöd och insatser. 
Därför ska det pågående utvecklingsarbetet med Region Stockholm 
och Storsthlm utifrån Lagen om samverkan vid utskrivning från 
sluten hälso- och sjukvård fortsätta. 
  
Stockholm ska vara en jämställd stad där ingen begränsas på grund 
av sitt kön och där alla ska ha makten över sina egna liv. Våld i 
nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck ska motverkas 
och våldsutsatta ska få det skydd och stöd som de behöver. De som 
har blivit tvungna att bryta med sin familj ska få stöd och hjälp att 
skaffa sig ett nytt nätverk och ett nytt liv efter en placering på 
skyddat boende. Kommunen har en skyldighet att stötta 
brottsutsatta, och då särskilt vuxna och barn som är eller har varit 
utsatta för våld av närstående eller övergrepp i rättssak. Att 
förändra beteendet hos våldsutövare är viktigt för att förebygga 
våld i nära relation och hedersrelaterat våld och förtryck och 
kommunen har en skyldighet att verka för att den som utsätter eller 
har utsatt en närstående för våld eller andra övergrepp ska ändra 
sitt beteende. 
  
En viktig uppgift för socialtjänsten är att tillsammans med 
civilsamhället, goda krafter och andra myndigheter verka för att 
stärka förtroendet. Hos vissa grupper finns en utbredd misstro mot 
socialtjänsten, vilket gör att familjer inte söker hjälp när de borde, 
och att barn, unga och föräldrar inte får det stöd de har rätt till. 
Detta är ett samhällsproblem som måste tas på större allvar och 
bemötas mer systematiskt utifrån den lokala situationen, med hjälp 
av personer och kanaler som medborgarna litar på. 
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För att kunna möta och hjälpa dem som behöver stöd från 
socialtjänsten måste medarbetarna ges en bra arbetsmiljö och goda 
förutsättningar att utföra sitt arbete. Staden ska fortsätta arbeta i 
enlighet handlingsplanen för socialsekreterare och 
biståndsbedömare. Hot och våld mot socialtjänstens medarbetare 
ska alltid tas på största allvar. 
  
Stadsmiljöverksamhet 
Stadsdelsnämnden ska arbeta för att våra parker, natur- och 
kulturreservat och naturområden är av hög kvalitet och ökad 
biologisk mångfald samt förbättrade förutsättningar för vistelse, 
gående och cyklister. Den gemensamma stadsmiljön ska vara 
välskött, tillgänglig och trygg i hela Stockholm. I takt med att 
staden växer ökar användning av grönområden och parker, vilket 
ställer högre krav på stadsdelsnämndens skötsel och underhåll. 
  
Tillgänglighetsfrågorna ska genomsyra verksamhetsplaneringen 
och vara en naturlig del i det dagliga arbetet. Stadsdelens 
trygghetsarbete skall fortsatt vara högt prioriterat, med aktiv 
platssamverkan med andra aktörer. Platssamverkan Rågsved 
kräver fortsatta insatser och en uthållighet för att bli framgångsrikt. 
  
Stadsmiljöverksamheten spelar stor roll för medborgarnas 
upplevelse av närmiljön. Utveckling av stadsdelen skall ske i nära 
samarbete med andra nämnder. 
  
Ekonomiskt bistånd 
I Liberalernas Stockholm får alla stockholmare den hjälp som 
behövs för att kunna stå på egna ben och leva ett självständigt liv. 
Stadsdelsnämnden ska genom individuellt utformade insatser ge 
personer med ekonomiskt bistånd stöd att bli självförsörjande. 
Insatserna ska syfta till att hjälpa personer att snabbt nå egen 
försörjning för att undvika långvarigt behov av bistånd. 
  
All utredning inom ekonomiskt bistånd, liksom bedömning och 
tillgång till insatser, ska ske med hög rättssäkerhet och utifrån 
likabehandlingsprincipen. Arbetet ska vara snabbt och effektivt med 
regelbundna avstämningar, samt grunda sig på tillit och respekt för 
människors självbestämmande och integritet. Barns behov och 
situation ska särskilt uppmärksammas. Arbetet ska ske i nära 
samverkan med stadens arbetsmarknadsverksamheter. Systematiska 
välfärdsbrott ska motverkas. 
  
Det är viktigt att arbetet mot felaktiga utbetalningar och fusk 
fortsätter. Risken är annars att resurser tas från de som allra mest 
behöver dem och istället går till att finansiera organiserad 
brottslighet. 
  
Arbetsmarknadsåtgärder 
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Jobbtorg Stockholm fortsätter att vara huvudarenan för stadens 
arbetsmarknadsåtgärder, medan socialtjänsten i stadsdelen hjälper 
individer med arbetsförberedande åtgärder. 
  
Många utrikesfödda kvinnor nås inte av samhällets 
integrationsinsatser. Det kan inte vara så att 
arbetsmarknadsåtgärder systematiskt nyttjas av män i större 
utsträckning och att kvinnor inte kommer i arbete eller 
egenförsörjning. Därför ska stadsdelen särskilt fokusera på att 
stärka arbetet med insatser riktade mot kvinnor så att de får del av 
samhällets stöd. 
  
Stadsdelsnämndens huvuduppgift är att i enlighet med stadens 
strategi för ar-betsmarknadsinsatser stötta personer med social 
problematik, fysisk och/eller psykisk ohälsa och erbjuda dem 
individuellt utformat stöd i syfte att höja aktivitetsnivån, stärka 
hälsan, motivera och förbereda inför en arbetsmarknadsinsats. 
  
Stadsdelen har också en viktig uppgift att tillhandahålla feriejobb 
för stadens ungdomar. Feriejobb ger en första lön, referenser och 
en första kontakt med arbetsmarknaden. Arbete för ungdomar är 
också en viktig trygghets- och integrationsskapande åtgärd. För att 
fler ungdomar ska få en meningsfull fritid vill Liberalerna att det 
ska bli möjligt att få feriejobb även på helgerna. Den vägledande 
principen för feriejobben är att de ska vara meningsfulla och ge 
viktiga erfarenheter inför ett kommande arbetsliv. 
  
I övrigt hänvisar vi till vår budgetreservation i kommunfullmäktige. 
  
Gustav Johansson m.fl. (M) yrkar bifall till sitt eget förslag och att 
nämnden beslutar följande: 

1. att avslå förvaltningens förslag till verksamhetsplan 2024 
2. att uppdra åt förvaltningen att återkomma med ett förslag till 

verksamhetsplan utifrån Moderaternas reservation i 
kommunfullmäktige 

3. att därutöver anföra följande: 
  
Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och Kristdemokraterna 
har en gemensam vision för Stockholms framtid: En modern, 
frihetlig, trygg, hållbar, tillåtande och framtidsinriktad stad, med 
en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar 
stadens styrkor och särart, och framför allt tror vi passionerat på 
stockholmarnas potential och möjligheter att var och en 
och tillsammans forma sin egen framtid och förverkliga sina 
drömmar. 
  
EN TRYGG, LEVANDE OCH HÅLLBAR STADSDEL 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
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anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Enskede-Årsta-Vantör ska vara 
en stadsdel som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i 
förskola, skola och äldreomsorg och som kan erbjuda trygga, 
trevliga och välskötta torg, parker och grönområden. 
  
STÄRKT TRYGGHET OCH FÖREBYGGANDE ARBETE 
Polisens kartläggning visar att Stockholms län har 63 öppna 
drogscener – där bruk och försäljning av narkotika sker öppet och 
skapar allmän otrygghet i området. Hälften av dem finns i 
Stockholm stad och många är i närheten av våra grundskolor, där 
barn och unga riskerar att etablera ett missbruk av narkotika och 
utveckla en kriminell livsstil. Flera av drogscenerna finns i 
Enskede-Årsta-Vantör. 
  
De viktigaste åtgärderna för att minska den öppna 
drogförsäljningen och göra gator och torg tryggare och mer 
attraktiva är fler människor i rörelse, fler timmar på dygnet. För att 
människor ska våga röra sig ute kring våra centrum, inte minst när 
mörkret faller, behövs både trygghetskameror, ordningsvakter och 
poliser. Tyvärr kan vi konstatera att vänstermajoriteten kraftigt har 
prioriterat ned ordningsvakter och trygghetskameror sedan de tog 
över styret 2022. 
  
Under 2023 har man tvingats säga upp 120 av 180 ordningsvakter i 
staden och 27 mobila team har blivit 6 stycken. Vi menar inte att 
ordningsvakterna är hela svaret på hur vi kommer åt otryggheten, 
men det är en viktig pusselbit i det förebyggande arbetet. Stockholm 
stads ordningsvakter är omtyckta av medborgarna och har ett 
upparbetat samarbete med skolor, fritidsgårdar, polis och 
socialtjänst. Därför är det ytterst olyckligt när denna typ av 
förebyggande åtgärder avbryts. Rådande grova brottsutveckling 
med skjutningar, sprängdåd och narkotikahandel gör att tryggheten 
måste vara av högsta prioritet. 
  
En annan viktig parameter för det förebyggande arbetet är de så 
kallade allvarssamtalen. Det innebär att när en ungdom begår sitt 
första brott, så ska ungdomen, vårdnadshavare, skola, socialtjänst 
och polis träffas inom 48 timmar från det att brottet begåtts. Detta 
har visat sig ha goda effekter för förstagångsförbrytare, då det har 
en avskräckande effekt. Tyvärr har vänstermajoriteten valt att ta 
bort detta, något som vi anser är mycket olyckligt. 
  
Moderaterna ser med glädje att det breda förebyggande arbetet den 
grönblå majoriteten inledde under förra mandatperioden får 
fortsätta. Skolsociala team, förskolesociala team, föräldraskapsstöd 
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och utvecklade familjecentraler är något vi är överens om med 
majoriteten är viktiga pusselbitar i det förebyggande arbetet. 
  
Dock anser vi ambitionen borde höjts ytterligare i våra utsatta 
områden. Genom ett digert arbete över blockgränserna i nämnden 
har vi, tillsammans med de boende, lyckats lyfta Östberga från 
status som utsatt område. Under förra mandatperioden inledes 
samma resa för Rågsved i och med att vi inledde ett omfattande 
arbete med platssamverkan. Moderaterna vill ta det arbetet vidare 
genom att inleda ett platsutvecklingsarbete för området. Det är 
beklagligt att majoriteten inte ser möjligheterna en bred politisk 
uppslutning i dessa frågor skulle kunna ge. Istället använder de 
områdets utveckling som en bricka i ett politiskt spel. Det är tråkigt 
när vi tidigare haft så fint samarbetsklimat i nämnden. Våra 
invånare förtjänar bättre än så. 
  
EN INKLUDERANDE FÖRSKOLA 
Förskolan ska vara en trygg miljö för både barn och pedagoger, 
där barnen får utvecklas i sin egen takt och där förskolan lägger 
grunden för ett livslångt lärande. Vi vill fortsatt satsa på barns 
fysiska aktivitet som har stor betydelse för en god hälsa och ett gott 
lärande, där alla barn bör omfattas av en strategi för att öka fysisk 
aktivitet under förskoledagen. Vi är stolta över vår förskolepersonal 
som gör allt för att våra barn ska få bästa möjliga undervisning och 
samtidigt känna sig trygga i förskolan. 
  
Svenska språket i förskolan är en fortsatt utmaning, både bland 
personal och bland barnen. Där är glädjande att det även 2024 
görs flera utbildningsinsatser för pedagoger, vilket påbörjades 
förra mandatperioden under ledning av den grönblå majoriteten. 
Ett större fokus bör läggas på svensktester vid nyrekrytering av 
förskolelärare och pedagoger. En miniminivå borde åtminstone 
vara att en pedagog per barngrupp talar bra svenska. 
  
BARN, UNGA OCH FRITID 
Vikten av en meningsfull fritid kan inte nog betonas. Under förra 
mandatperioden, under ledning av den grönblå majoriteten, lades 
stort fokus på att säkerställa trygghet och kvalitet i stadsdelens 
fritidsverksamheter. Vi arbetade även med att locka fler tjejer till 
stadsdelens fritidsgårdar. Det är viktigt att föra dialog med 
tjejerna, för att ta reda på vilken typ av aktiviteter de önskar delta 
på. Det är viktigt att fortsätta arbeta med trygghetsskapande 
åtgärder på samtliga fritidsgårdar i stadsdelen så att alla unga har 
möjlighet att delta i verksamheten. 
  
VALFRIHET OCH VÄRDIGHET FÖR ALLA ÄLDRE 
Äldre i stadsdelen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Enskede-Årsta-Vantör kan stoltsera med en fantastisk 
verksamhet för äldre. Under den grönblå ledningen kunde vi under 
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förra mandatperioden se ökad kvalitet och inte minst inviga vårt 
Kliniska träningscenter. 
  
Vi vet att vikten av god, näringsriktig och varierad mat är central 
för våra äldres hälsa. Måltidsstunden ska vara dagens höjdpunkt 
för våra äldre. Arbetet med Nollvision undernäring måste få 
fortsätta. 
  
ANSVAR FÖR EKONOMI OCH SOCIALT SKYDDSNÄT 
Lågkonjunkturen fördjupas under 2024 och vänder troligtvis svagt 
uppåt först under 2025. Det dröjer till 2026 innan svensk ekonomi 
är i konjunkturell balans. Även om inflationen är på väg ner, är 
inflationen fortsatt hög. Sysselsättningen har hittills utvecklats 
starkt trots konjunkturnedgången, men kommer troligtvis att 
utvecklas svagare framöver. Arbetslösheten beräknas stiga något 
det andra halvåret 2024, vilket vi måste ha beredskap för. Alla 
behöver stöd någon gång i livet och vi ska ha ett starkt socialt 
skyddsnät som har som mål att hjälpa människor att stå på egna 
ben. Socialtjänsten ska ställa tydliga krav i kombination med stöd 
och motiverande samtal. Insatser för barn och unga ska särskilt 
prioriteras i en nära samverkan mellan socialtjänst och förskola. 
Det ekonomiska läget med hög inflation, höga räntor, högre 
matpriser och dyrare omkostnader, slår hårt mot många hushåll 
och företag. 
  
I tuffa ekonomiska tider behöver vi ta höjd för att behovet av 
försörjningsstöd kan komma att öka under året, samtidigt som vi 
måste jobba aktivt för att bidra till att fler stärker sina egna 
jobbchanser. Vidare påverkas den ekonomiska prognosen även av 
att pensionsåldern höjts till 66 år, vilket innebär att fler kommer 
behöva söka bistånd ytterligare ett år. Den bästa sociala insatsen vi 
kan ge våra medborgare är stöd i att komma i egen försörjning. 
  
ETT VÄXANDE NÄRINGSLIV 
Stockholm måste ha ett levande näringsliv. Det gäller även 
Enskede-Årsta-Vantör. Det måste vara möjligt att leva sitt i 
stadsdelen både vad gäller boende, social service och arbete. 
Stockholm blir allt tydligare uppdelad i en sovstad i de södra 
delarna. Detta måste motarbetas. Både utifrån ett trafik- och 
kollektivtrafiksperspektiv men också för att folks livspussel ska 
fungera. Stadsdelsförvaltningen ska därför vara övriga staden 
behjälplig i att underlätta expansion och nyetablering av 
arbetsplatser. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till 

stadsdelsnämnden med en verksamhetsplan utifrån 
Sverigedemokraternas skuggbudget 2024. 
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3. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna har i sin skuggbudget för 2024 redogjort för 
våra visioner, mål och inriktningar. För att genomföra detta 
behöver förvaltningen återkomma till nämnden med en omarbetad 
verksamhetsplan. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds m.fl. (L) 
förslag, Gustav Johanssons m.fl. (M) förslag, Emelie 
Wassermanns (SD) förslag och förvaltningens förslag till beslut mot 
varandra och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Gustav Johansson (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund m.fl. (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Våra förslag vad gäller verksamhetsplan för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Moderaternas, Liberalernas 
och Centerpartiets gemensamma vision för Stockholms framtid: En 
modern, frihetlig, trygg och hållbar, tillåtande och framtidsinriktad 
stad där det finns en mångfald av människor, företag och 
föreningar. Vi bejakar stadens styrkor och särart, och framför allt 
tror vi passionerat på stockholmarnas potential och möjligheter att 
var och en och tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga 
sina drömmar. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska 
forskare, turister, investerare och studenter från hela världen söka 
sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma 
över sina egna liv och därför är det också viktigt att alla 
stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill och kan 
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bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt 
med vad stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med 
vår politik, att lösa de problem som stockholmarna upplever. Det är 
inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. Men det är ett 
löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut. Vi ska värna och utveckla Stockholm och ta tillvara 
på dess unika karaktär och skönhet. När staden utvecklas ska det 
göras med samförstånd med de som bor här. 
  
Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i 
delar av staden och som begränsar människors frihet. 
  
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla 
verksamheter i staden ska fungera. Därför har vi borgerliga partier 
röstat emot den skattehöjning som hårt drabbar stockholmarna, 
särskilt de med små ekonomiska marginaler. Service och omsorg till 
stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas 
verksamheter, oavsett om det handlar om förskola, äldreomsorg, 
stadsmiljöarbete eller någon annan fråga som stadsdelsnämnderna 
tar beslut om. Vidare är vi av den bestämda uppfattningen att 
parkskötsel inte ska övergå i egen regi och motsätter oss därför 
majoritetens förslag om att utreda förutsättningarna för detta. 
Parkskötsel i egen regi kräver omfattande egen maskinpark och är 
en stor investering som stadsdelen inte ska prioritera. Dessutom vill 
vi inte utreda möjligheten av fler medborgarkontor eftersom 
kostnaderna också där tenderar att springa iväg. Staden och 
stadsdelen har fortsatt stora svårigheter i det ekonomiska läge vi 
befinner oss i. Vi borgerliga partier vill fortsatt prioritera 
kärnverksamheten, varför stadsdelen inte bör dra på sig nya, dyra 
kostnader. 
  
Vi är den här gången inte nöjda med hanteringen av 
Verksamhetsplanen eftersom vi endast haft 3 dagar på oss att läsa 
in alla handlingar till sammanträdet då planen ska antas. Detta får 
inte upprepas. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/619-1 Tjänsteutlåtande: Verksamhetsplan 2024 
för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 EÅV 2023/619-1.1 Bilaga 1. Blankettset SDN14 2024 
 EÅV 2023/619-1.2 Bilaga 2. Plan för upphandling 2024-

2026 
 EÅV 2023/619-1.3 Bilaga 3. Ansökan om budgetjusteringar 

för särskilda ändamål 2024 
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 EÅV 2023/619-1.4 Bilaga 4. Investeringsönskemål 
parkinvesteringar 2024-2026 

 EÅV 2023/619-1.5 Bilaga 5. Prisbilaga 2024 
 EÅV 2023/619-1.6 Bilaga 6. System för internkontroll 2024 
 EÅV 2023/619-1.7 Bilaga 7. Väsentlighets- och riskanalys 

samt internkontrollplan 2024 
 EÅV 2023/619-1.8 Bilaga 8. Strategi för 

kompetensförsörjning 2024-2026 
 EÅV 2023/619-1.9 Bilaga 9. Lägesbild om brott och 

trygghet 
 EÅV 2023/619-1.10 Bilaga 10. Informationssäkerhetsplan - 

Ledningens genomgång 2024 
 EÅV 2023/619-1.11 Bilaga 11. Ansökan om 

kompetensutvecklingsmedel inom äldreomsorg 
 EÅV 2023/619-1.12 Bilaga 12. Ansökan om 

kompetensutvecklingsmedel inom förskola 
 EÅV 2023/619-1.13 Bilaga 13. Ansökan om 

kompetensutvecklingsmedel inom äldreomsorg, LSS och 
social psykiatri 

 EÅV 2023/619-2 Ändringsblad 
 EÅV 2023/619-3 Bilaga 14. Protokoll Förhandling enligt 

MBL § 11 
 

Sida 29 (61)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 7 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2023  
November 2023 
EÅV 2023/5 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för november 2023 för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Prognosen lämnas per 
verksamhetsområde och baseras på föregående månad. För hela 
nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett underskott om 
58,6 mnkr före resultatöverföringar och ett underskott om 22,5 
mnkr efter resultatöverföringar. För investeringar prognostiseras ett 
överskott om 1,0 mnkr. 
 
Under året har förvaltningen haft, och prognostiserar fortsatt, stora 
ekonomiska utmaningar gällande bland annat höga vård- och 
placeringskostnader, osäkerhetsfaktorer kring nyttjande av beviljade 
insatser, antal hushåll inom ekonomiskt bistånd samt ett ökat behov 
av insatser inom äldreomsorgen. Under hösten har förvaltningen 
även noterat vissa ökningar av lokalkostnader. I november är 
prognosen inom individ- och familjeomsorg för barn och unga 
något bättre, främst på grund av något lägre kostnader för externa 
placeringar. 
 
Den ekonomiska situationen är mycket allvarlig och kräver fortsatt 
samlade, kraftfulla och riktade insatser. I månadsrapporten 
redovisar förvaltningen för insatser för att möta negativ 
kostnadsutveckling. 
 
Förvaltningens bedömning är att verksamhetens kostnader till stor 
del ryms inom ramen för de resurser förvaltningen har till sitt 
förfogande med ett undantag; ett omfattande mycket starkt och 
ökande tryck när det gäller placeringar för barn och ungdomar. Det 
ökade trycket syns mot bakgrund av nödvändiga akuta insatser mot 
skjutningar och gängkriminalitet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för november 2023 för Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund m.fl. (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds underskott växer med 
ytterligare 5,4 miljoner i november och är nu uppe i 58,6 miljoner 
kronor före resultatöverföringar och 22,5 miljoner efter 
resultatöverföringar. Vi från de borgerliga partierna är inte 
förvånade. Nu återstår december och sannolikt växer underskottet 
ytterligare. Förvaltningen skruvar och försöker bromsa och har 
vidtagit en del ytterligare åtgärder som förhoppningsvis får effekt 
efter årsskiftet. Majoriteten borde ha presenterat åtstramningar 
långt tidigare. 
  
Vi borgerliga partier varnade redan i VP att det kan finnas 
verksamheter som är underfinansierade, t ex ekonomiskt bistånd. 
Där har underskottet trots allt inte blivit så stort som vi kanske 
befarade, men väl ett underskott. Vi påminner än en gång om att de 
borgerliga partierna redan vid månadsrapporten i februari lade ett 
särskilt uttalande om att majoriteten måste återkomma med en plan 
för hur underskottet ska kunna åtgärdas. Det finns förstås en 
medvetenhet från oss att det är tuffa tider och även vi hade fått slita 
och säkerligen haft långa diskussioner för att få en budget i balans. 
Vi hade dock prioriterat detta och satt in åtgärder mycket tidigare. 
Vi är övertygade om att vi hade klarat detta och betydligt bättre än 
den nuvarande majoriteten. 
  
Tåget har gått för att klara budget i år och bokslutet lär sluta med 
ett rejält underskott i vår stadsdel. Majoriteten i stadsdelen och i 
staden måste se till att i nästa verksamhetsår ägna mycket kraft åt 
att se över verksamheterna. Patentlösningen är en gång att höja 
skatten för stockholmarna. En skattehöjning drabbar kraftigt 
stockholmarnas plånböcker, särskilt de med små marginaler. 
Majoriteten i staden saknar bevisligen förmåga att prioritera i 
stadens ekonomi. Vi borgerliga står redo att ta ansvar och ser 
gärna till att 2024 blir året då verksamheterna återfår sin 
ekonomiska balans utan att belasta medborgarna med ytterligare 
skattebördor.  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/5-14 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport november 
2023 
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§ 8 
Fördelning av föreningsbidrag för verksamhetsår 2024  
EÅV 2023/636 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag till fördelning av föreningsbidrag för verksamhetsåret 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har hand om bidragsgivning till föreningar 
med utpräglat lokal verksamhet. Ärendet syftar till att fördela 
föreningsbidrag i form av verksamhets- och aktivitetsstöd till 
föreningar inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde. 
 
Föreningsbidrag beviljas i regel endast till ideella föreningar och 
ges inte till aktörer med odemokratiska värderingar eller som 
uppmuntrar eller möjliggör våldsbejakande extremism. Inför 
verksamhetsåret 2024 har föreningar kunnat söka föreningsbidrag, 
både verksamhets- och aktivitetsstöd, mellan den 1 augusti och den 
30 september 2023. 
 
Totalt har 34 föreningar ansökt om föreningsbidrag, fördelat över 
44 stycken ansökningar, inför verksamhetsåret 2024 från Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Det totala ansökningsbeloppet 
uppgår till 4 824 943 kronor. Samtliga ansökningar har inkommit i 
tid. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
beviljar föreningsbidrag om sammanlagt 1 060 000 kronor samt 
avslår sju ansökningar om föreningsbidrag. 
 
Föreningar som blivit beviljade bidrag för verksamhetsåret 2024 ska 
snarast kontakta förvaltningen om förutsättningarna för det 
beviljade bidraget förändrats. Föreningar som beviljas bidrag för 
verksamhetsåret 2024 ska lämna in en redovisning av hur stödet har 
använts senast den 31 januari 2025. 
 
Medel som inte förbrukats under den period som bidraget avser ska 
återbetalas och får inte användas för annat ändamål. Vid behov kan 
förvaltningen återkräva bidraget. 
 
Förvaltningen önskar ett samarbete med de föreningar som beviljas 
föreningsbidrag kring planerade aktiviteter för att kommunicera ut 
dessa till berörd målgrupp inom stadsdelsområdet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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godkänner förvaltningens förslag till fördelning av föreningsbidrag 
för verksamhetsåret 2024. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Sverigedemokraterna anser att föreningsbidrag företrädesvis ska 
ges till verksamheter som riktar sig till barn och unga, seniorer och 
personer med funktionsnedsättning. Det är även av stor vikt att 
säkerställa tillgängligheten i de verksamheter som beviljas bidrag 
för. 
  
Hagsätra Collective, ansöker om både aktivitetsstöd och 
verksamhetsstöd. Verksamhetsstödet bör avslås. Aktivitetsstöd för 
kulturaktiviteter för barn och unga samt seniorer bör beviljas med 
totalt 37 500 kronor. 
  
Årstablick, ansökan avser anordnande av dans till levande musik 
samt gymnastik för seniorer. Ansökan bör beviljas i sin helhet med 
35 000 kronor. 
  
Sierra Leone Swedish Friendship Association, verksamheten riktar 
sig inte uttryckligen till de prioriterade målgrupperna. Ansökan bör 
avslås. 
  
Bangladesh kulturförening, ansökan är inte komplett och all 
information är inte ifylld trots att beloppet är på över ett halvt 
prisbasbelopp. Ansökan bör avslås.  
  
Rågsveds Kulturförening, ansökan har inte gjorts på ett korrekt 
sätt. Ansökan bör avslås. 
  
Vi vill även skicka med till förvaltningen inför kommande år att 
ansökan om föreningsbidrag med fördel kan utformas som två 
separata blanketter, en för verksamhetsstöd och en för 
aktivitetsstöd. 
  

Beslutsgång 
Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/636-18 Tjänsteutlåtande: Fördelning av 
föreningsbidrag för verksamhetsår 2024 

 EÅV 2023/636-19 Riktlinjer för föreningsbidrag i Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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§ 9 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning 2024  
EÅV 2023/639 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställer 

delegationsordningen att gälla från med den 1 januari 2024. 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger 

stadsdelsdirektören i uppdrag att enligt 7 kap. 5 § 
kommunallagen (2017:725) besluta på nämndens vägnar i 
de ärendegrupper som anges i delegationsordningen. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlåter enligt 7 
kap. 6 § kommunallagen (2017:725) åt stadsdelsdirektören 
att i sin tur uppdra åt annan anställd inom kommunen att 
besluta i stadsdelsdirektörens ställe. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger ordföranden 
eller, vid dennes förhinder, förste vice ordförande eller andre 
vice ordförande i uppdrag att enligt 6 kap. 39 § 
kommunallagen (2017:725) besluta på nämndens vägnar i 
ärenden som är så brådskande att nämndens beslut inte kan 
avvaktas. Sådana beslut ska anmälas vid nämndens nästa 
sammanträde. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd kan som huvudregel 
delegera beslutanderätt till presidiet, sociala delegationen, en 
politiker i nämnden, en anställd i Stockholms stad eller en 
automatiserad beslutsfunktion. Syftet med att delegera 
beslutanderätt är att avlasta nämnden från rutinartade ärenden och 
möjliggöra en effektivare förvaltning. 
 
Nämnden beslutar årligen i december om en ny delegationsordning 
för följande år. Förvaltningen har genomfört en översyn av 
nämndens delegationsordning inför 2024 och tagit fram ett förslag 
till nämnden. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
fastställer delegationsordningen att gälla från med den 1 januari 
2024. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/639-1 Tjänsteutlåtande: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2024 

 EÅV 2023/639-1.1 Bilaga: Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnds delegationsordning 2024 
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§ 10 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 3 år 2023  
EÅV 2023/875 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 3 år 2023 till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
 
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till Inspektionen för 
vård och omsorg (IVO). Rapporteringsskyldigheten gäller även 
tidigare rapporterade ärenden som ännu inte har verkställts under 
närmast föregående kvartal. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som förvaltningen 
rapporterat till IVO. 
 
Under det tredje kvartalet har 59 stycken beslut om insatser från 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inte verkställts inom tre 
månader. Det berodde på flera olika anledningar, främst på att 
brukaren tackat nej till erbjudande om insats, att brukaren inte valt 
utförare eller haft specifika önskemål. Besluten gällde 36 kvinnor 
respektive 23 män. 
 
Rapporteringen för kvartal 3 2023 visar en ökning om åtta beslut. 
Inom Social omsorg vuxen – funktionsnedsättning och 
socialpsykiatri syns en ökning om nio ej verkställda beslut och inom 
Social omsorg äldre noteras en minskning om ett ej verkställt beslut 
jämfört med kvartal 2. 
 
Vid rapporteringsperiodens slut fanns 44 beslut som var fortsatt ej 
verkställda, jämfört med 33 beslut för kvartal 2 2023, en ökning om 
elva beslut. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger förvaltningens redovisning av rapporteringen till IVO av ej 
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verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 3 år 2023 till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/875-1 Tjänsteutlåtande: Rapportering till IVO av 
ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 3 2023 
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§ 11 
Val av regionalt råd för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och 
Skarpnäck 2023-2026  
Fyllnadsval av regionalt råd för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och 
Skarpnäck 2023-2026 
EÅV 2022/922 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser ersättare Anton Ullvin 
från Funktionsrätt Stockholms stad till ledamot i det regionala rådet 
för funktionshinderfrågor för stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-
Årsta-Vantör och Skarpnäck 2023-2026. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 2 januari 2023 beslutade Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd att utse åtta ledamöter till stadsdelsnämnderna 
Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och Skarpnäcks gemensamma 
regionala råd för funktionshinderfrågor för perioden 2023–2026 
enligt nomineringar från funktionshinderrådens nomineringsutskott. 
I början av året har två av ledamöterna meddelat att de inte önskar 
fortsätta som ledamöter i funktionshinderrådet. 
 
Den 25 maj beslutade stadsdelsnämnden att godkänna avsägelserna 
och att platserna hölls vakanta i avvaktan på nya nomineringar från 
funktionshinderrådens nomineringsutskott. Den 26 juni har 
nomineringsutskottet skickat en fyllnadsnominering till en av de 
vakanta platserna i rådet och den 26 oktober har stadsdelsnämnden 
beslutat att utse en ersättare enligt denna fyllnadsnominering. Den 3 
oktober har nomineringsutskottet skickat en ny fyllnadsnominering 
för den andra vakanta platsen i rådet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
utser ersättare Anton Ullvin från Funktionsrätt Stockholms stad till 
ledamot i det regionala rådet för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och Skarpnäck 
2023-2026. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/922-9 Tjänsteutlåtande: Val av regionalt råd för 
funktionshinderfrågor för stadsdelsnämnderna Farsta, 
Enskede-Årsta-Vantör och Skarpnäck 2023-2026 
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§ 12 
Remiss av samråd om planärende – Idrottsändamål inom 
etapp Hagsätravägen  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2023-01148 
EÅV 2023/892 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan, som möjliggör byggandet av en is- och idrottshall inom 
Hagsätra idrottsplats i stadsdelen Hagsätra. 
 
Förvaltningen är positivt inställd till planförslaget, och håller med 
stadsbyggnadskontoret om att det kan stärka en redan etablerad 
målpunkt i området. Medskick till den fortsatta planprocessen 
handlar framförallt om att barnperspektivet prioriteras vid 
utformning av miljöerna i anslutning till hallen, och i stadens 
planering av vägarna in till området. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Det är mycket glädjande att det planeras för en is- och idrottshall 
på Hagsätra idrottsplats. För att säkerställa att så många barn och 
unga som möjligt kan nyttja hallen är det av största vikt att 
tillgängligheten säkerställs. Vi förespråkar att funktionshinderråden 
görs delaktiga i ett tidigt skede för att få ge sina synpunkter och 
tillse att allt blir rätt från början. På så sätt kan man undvika 
fördyrande ändringar i ett senare skede. 
  
Vi vill även lyfta vikten av att tillräckligt många parkeringsplatser 
tillskapas. Även om vänstermajoriteten har en vision om att alla ska 
gå eller cykla så måste även den rådande verkligheten med 
människors olika förutsättningar och behov vägas in.  
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Handlingar i ärendet 
 EÅV 2023/892-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 

planärende - Idrottsändamål inom etapp Hagsätravägen 
 EÅV 2023/892-1.3 Samrådsbrev 
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§ 13 
Remiss av samråd om planärende – Tussmöteshöjden 
del av Enskede gård 1:1 vid kv. Släktforskaren  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2020-07379 
EÅV 2023/923 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan, som möjliggör byggandet av 177 lägenheter och en 
förskola, på Tussmöteshöjden i stadsdelen Östberga. 
 
Förvaltningens samlade bedömning är att planområdet kan fungera 
för exploatering, men att det finns några målkonflikter som 
synliggörs i detta remissvar. Medskick för den fortsatta 
planprocessen är framförallt kopplade till parkmark och 
tillgänglighet samt förskolans förutsättningar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Sverigedemokraterna anser att förtätningar ska se varsamt och med 
hänsyn tagen till naturvärden och människors livsmiljö och 
välmående. Byggnader ska utformas på ett sätt som harmoniserar 
med platsen samt befintlig bebyggelse. Låghus, radhus och 
fristående hus ska prioriteras framför höghus där så är möjligt. 
  
Att planera en förskola med friytor utomhus som understiger 
Boverkets allmänna råd om 40 kvm per barn med över 50% kan inte 
anses vara med barnets bästa i främsta rummet. Det framgår heller 
inte hur stor den totala utomhusytan är, något som även det har 
påverkan på barns välbefinnande och hälsa. Även inomhus är 
friytorna snålt tilltagna och når inte ens upp till de 7,5 kvm/barn 
som Stockholms stad rekommenderar. Vi är också bekymrade över 
att förskolan placeras på en plats som är kraftigt bullerutsatt och 
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oroas över att de föreslagna bullerskärmarna inte ska vara 
tillräckligt för att säkerställa en hälsosam miljö.  
  
Stadsbyggnadskontoret föreslår olika åtgärder för att mildra den 
negativa ekologiska effekten, men utan att närmare precisera vilka. 
Inte heller har man gjort någon trädinventering vilket är 
anmärkningsvärt. Man konstaterar vidare att den planerade 
bebyggelsen kommer att orsaka större skyfallsflöden mot 
bebyggelse. 
  
Avseende tillgängligheten är den valda platsen utmanande givet de 
stora nivåskillnaderna. Det finns även planer på att förbinda 
busshållplatsen vid Huddingevägen med trappor vilket ytterligare 
försvårar tillgängligheten. Dessa faktorer måste ses över för att 
säkerställa tillgänglighet även till kollektivtrafiken. 
  
Gällande parkeringssituationen är det positivt att det planeras för 
garage, dock anser vi att parkeringstalet är för lågt satt för att 
tillgodose den valfrihet som vi förespråkar. 
  

Beslutsgång 
Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) förslag mot 
förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund m.fl. (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi borgerliga partier välkomnar bostäder vid Tussmöteshöjden av 
177 lägenheter och en förskola, som kan bli ett tillskott av relativt 
många bostäder i ett läge nära Stockholms centrala delar. 
Samtidigt är vi medvetna om att det tilltänkta området för bostäder 
är komplicerat med ett naturstråk som används av boende, skolbarn 
och förskolor runt omkring, därtill delar med påtagliga 
naturvärden. Dessutom kommer de planerade bostäderna bli 
bullerutsatta av Huddingevägen vilket ställer stora krav på 
utformningen av hus och lägenheter. 
  
Vi förutsätter att vår stadsdel och medborgare blir involverade 
tidigt i grönkompensationsåtgärder som innebär förbättringar för 
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de boende i området. Dessutom att grönkompensationsåtgärder inte 
dröjer. 
  
Det är viktigt att säkerställa att så stor del som möjligt av 
parkmarken kan fortsätta användas av medborgare i området och 
att så många träd som möjligt får finnas kvar. Därtill att 
förskolgården inte upplevs som en barriär som medborgare drar sig 
för att använda när förskolan är stängd.  
  
Tillgänglighetsaspekterna i förslaget är något oklara. Det 
planerade området ligger på en höjd ovanför Huddingevägen, och i 
det fortsatta arbetet måste man noga planera tillgängligheten till 
busshållplatsen efter Huddingevägen även för de som har svårare 
att ta sig nerför trappor. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/923-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - Tussmöteshöjden del av Enskede går 1:1 vid 
kv. Släktforskaren 

 EÅV 2023/923-1 E-post om planärende på samråd 
Tussemöteshöjden, del av Enskede gård 1:1 vid kv. 
Säktforskaren  
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§ 14 
Remiss av samråd om planärende – detaljplan för del av 
fastigheten Årsta 1:1, område vid Valla torg  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2020-13373 
EÅV 2023/924 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett planförslag som 
möjliggör byggande av ungefär 300 bostäder samt lokaler för 
centrumändamål vid Valla torg, i stadsdelen Årsta. 
 
Förvaltningens samlade bedömning är att planområdet kan fungera 
för exploatering, men att frågor kopplat till barnrättsperspektiv och 
tillgång till spontanidrottsytor i staden behöver utredas vidare i den 
fortsatta planprocessen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilda uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S) och Peter 
Dannqvist (MP) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Valla Torg och bostäderna längs med Sandfjärdgatan är redan idag 
ganska fattiga på träd och grönytor. Därför vill vi att det i det 
fortsatta planarbetet finns en tydlig ambition att ersätta samtliga 
träd och grönytor som försvinner inom befintligt planområde eller i 
direkt anslutning till området. 
  
Vi vill betona, i linje med förvaltningens skrivning, att största 
hänsyn tas till barnrättsperspektivet genom att ersätta de lekplatser 
och ytor för spontanidrott som försvinner, inom befintligt 
planområde eller i nära anslutning till det.    
  
Vi vill också ytterligare understryka det som även förvaltningen 
pekar på, att stadsutvecklingen behöver motverka den obalans som 
idag råder i Årsta mellan bostadsrätter och hyresrätter. Såväl i 
befintligt bestånd som i planerade byggprojekt. Andelen hyresrätter 
måste öka. 
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Peter Backlund m.fl. (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi borgerliga partier är positiva till att de gamla och slitna 
byggnader som idag utgör Valla torgs centrum, rivs och ersätts med 
bostäder och lokaler i bottenvåningen. Det är en relativt kraftig 
exploatering i kollektivtrafiknära läge som föreslås. En hel del 
parkmark liksom spontanidrottsytor försvinner med förslaget. Vi är 
positiva till att Kyrkbacken bevaras, bland annat för den 
fornlämning som finns där, men också för att det är en viktig lunga 
av parkmark för boende i närheten. 
  
Det vi framför allt vill uppmärksamma är att mycket ytor för 
spontanidrott försvinner eller nyligen har försvunnit i området. Det 
finns områden inte alltför långt bort som skulle kunna användas för 
att utveckla möjligheter till spontanidrott och som skulle kunna 
vara en del av den grönkompensation som bör göras. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Det är mycket positivt att de gamla och slitna byggnader som idag 
utgör Valla torgs centrum, äntligen rivs och ersätts med bostäder 
och lokaler. Området har länge varit i behov av ett ansiktslyft. Vi 
hoppas även att det finns planer på en matbutik, något som fanns 
tidigare och som underlättade vardagen för många närboende. 
Däremot är vi mycket bekymrade över den parkmark och de 
spontanidrottsytor som försvinner om förslaget förverkligas. Det är 
av yttersta vikt att dessa spontanidrottsytor ersätts med likvärdiga i 
det absoluta närområdet. Vi förutsätter också att det finns en tanke 
kring grönkompensation, något som är av största vikt i just detta 
exploaterade område. Det är även av största vikt att Kyrkbacken 
bevaras, både med tanke på fornlämning som finns där, men även 
på grund av bristen på parkmark i området.  
  
Vi anser även att typen av byggnation bör anpassas till den form av 
boende som flest människor föredrar, det vill säga lägre bebyggelse 
med fokus på trivsel och trygghet.  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/924-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - detaljplan för del av fastigheten Årsta 1:1, 
område vid Valla torg 
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§ 15 
Remiss av program för tillgänglighet och delaktighet för 
personer med funktionsnedsättning 2024-2029  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/791 
EÅV 2023/796 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har i budget 2023 fått uppdraget att revidera 
Programmet för tillgänglighet och delaktighet för personer med 
funktionsnedsättning 2018-2023. 
 
Under våren 2023 har en utvärdering av det nuvarande programmet 
genomförts. Svaren på den visar att många är nöjda med 
programmet som helhet men att vissa delar i programmet kan 
struktureras om och göras tydligare. Några områden har utifrån 
resultaten av utvärderingen därför lyfts fram mer tydligt i 
revideringen. 
 
I det reviderade programmet har även ett nytt fokusområde lagts till 
och det handlar om rätten till en fungerade bostad. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till det reviderade programmets 
ändringar i struktur, förtydliganden och det tillagda fokusområdet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund m.fl. (L) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
I Liberalernas Stockholm har alla stockholmare oavsett 
funktionsförmåga samma möjlighet till delaktighet i samhället. 
Staden och välfärden ska byggas utifrån tillgänglighet och 
delaktighet och hinder för en tillgänglig stad ska avlägsnas. Vi vill 
se en stad där alla kan leva och röra sig fritt.  Genom att investera i 
tillgänglighet och eliminera fysiska hinder främjas inte bara 
rörelsefrihet utan också ett mer inkluderande samhälle där alla kan 
delta fullt ut. I Liberalernas budget gör vi utökade satsningar för 
ökad tillgänglighet. 
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För personer med rörelsehinder är tillgänglighet en helt central 
fråga. En liberal syn på rörelsefrihet kräver att Stockholm utformas 
med hänsyn till mångfalden av funktionsnedsättningar. Det innebär 
att anpassa infrastrukturen, offentliga byggnader och 
transportmedel för att säkerställa att alla, oavsett rörelseförmåga, 
kan delta fullt ut i stadslivet. 
  
Programmet för tillgänglighet och delaktighet för personer med 
funktionsnedsättning 2024-2029 tar upp flertalet bra aspekter. Ett 
allmänt problem med stadens program är dock att fokusområdena 
inte tydligt målsätts och det ofta är oklart hur programmen ska 
utvärderas och följas upp så programmet blir något som staden 
verkligen lever upp till. Det är viktigt att fokus inte ensidigt hamnar 
på fysiska och synliga funktionsvariationer, utan också att åtgärder 
för ökad tillgänglighet och delaktighet beaktar 
funktionsnedsättningar som inte syns. 
  
Vi ser att de hårda nämnderna och bolagen måste ta större ansvar 
för programmets genomförande, innehållet i programmet får inte 
bara bli en angelägenhet för socialnämnden och 
stadsdelsnämnderna. Ett exempel är Trafiknämnden, som vi ser 
behöver integrera tillgänglighetsperspektivet i verksamheten vid all 
fysisk förändring i det offentliga rummet och alltid arbeta utifrån 
stadens Program för tillgänglighet och delaktighet för personer 
med funktionsnedsättning. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/796-5 Tjänsteutlåtande: Remiss av program för 
tillgänglighet och delaktighet för personer med 
funktionsnedsättning 2024-2029 

 EÅV 2023/796-1.1 Program för tillgänglighet och 
delaktighet 2024-2029 
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§ 16 
Remiss av motion om kommunöverskridande samarbete 
för skyddade boenden  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/769 
EÅV 2023/671 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion från Kristin Jacobsson 
(C). I motionen framgår bland annat att brist på bostad är en 
försvårande omständighet som gör att våldsdrabbade väljer att 
stanna kvar i en våldsam relation. Författaren anser att kommuner 
behöver samarbeta för att kunna erbjuda våldsutsatta och deras barn 
stöd till att flytta till en ny bostad och att Kompotten, ett nätverk för 
kommunsamverkan med syfte att hjälpa våldsutsatta att få ett 
boende i en annan kommun än den egna, är en viktig del i det 
arbetet. Motionens författare föreslår att Stockholms stad ska 
undersöka möjligheten att ta över huvudmannaskapet för 
Kompotten samt verka för att införa en nationell 
samordningsfunktion mellan kommuner för att erbjuda boende till 
våldsutsatta i hela landet. 
 
Förvaltningen kan se fördelar med att kommuner samverkar i 
förhållande till våldsutsattas situation på bostadsmarknaden. Men 
utifrån utmaningar som lyfts i kartläggningar från Socialstyrelsen 
och Länsstyrelsen, tillsammans med Socialstyrelsens pågående 
uppdrag att se över Kompottens långsiktiga organisering och 
finansiering liksom stadens planerade utvecklingsarbete inom 
området, anser förvaltningen att förslagen som lyfts i motionen inte 
går att ta ställning till dagsläget. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/671-5 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
kommunöverskridande samarbete för skyddade boenden 

 EÅV 2023/671-1.1 Remiss: Motion om 
kommunöverskridande samarbete för skyddade boenden 
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§ 17 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – Afrika Sthlm 
(Hus 26)  
Svar på remiss från socialförvaltningen, SoN dnr: 9.1.1-
10590/2023 
EÅV 2023/926 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 

stadigvarande serveringstillstånd för Afrika Sthlm (Hus 26), 
Hallgränd 43, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag 
mellan klockan 11:00 – 01:00 till allmänheten i restaurang 
och uteservering. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för Afrika Sthlm (Hus 26), Hallgränd 43, 
121 62 Johanneshov, måndag till söndag mellan klockan 
11:00 – 01:00 till allmänheten i restaurang och uteservering 
under tolv månader. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

4. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått en ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. Remissen inkom den 31 oktober 2023. 
Genom att skicka ansökningar om serveringstillstånd på remiss till 
stadsdelsnämnderna ges en möjlighet att yttra sig om nyetablering 
av serveringsställen och sena serveringstider. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 
stadigvarande serveringstillstånd för Afrika Sthlm (Hus 26), 
Hallgränd 43, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag mellan 
klockan 11:00 – 01:00 till allmänheten i restaurang och 
uteservering. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för Afrika Sthlm (Hus 26), Hallgränd 43, 121 62 
Johanneshov, måndag till söndag mellan klockan 11:00 – 01:00 till 
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allmänheten i restaurang och uteservering under tolv månader för 
att ges möjlighet att utvärdera tillståndet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/926-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Afrika Sthlm (Hus 26) 

 EÅV 2023/926-1.1 Remissbrev: Ansökan om 
serveringstillstånd - Afrika Sthlm  
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§ 18 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – 
Styckmästargatan 2 AB  
Svar på remiss från socialförvaltningen, SoN dnr: 9.1.1-
10421/2023 
EÅV 2023/958 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 

stadigvarande serveringstillstånd för Styckmästargatan 2 
AB, Styckmästargatan 2, 121 62 Johanneshov, måndag till 
söndag mellan klockan 11:00 – 01:00 till allmänheten i 
restaurang, samt måndag till söndag mellan klockan 11:00 – 
23:00 till allmänheten i uteservering. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för Styckmästargatan 2 AB, 
Styckmästargatan 2, 121 62 Johanneshov, måndag till 
söndag mellan klockan 11:00 – 01:00 till allmänheten i 
restaurang, samt måndag till söndag mellan klockan 11:00 – 
23:00 till allmänheten i uteservering under tolv månader. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

4. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått en ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. Remissen inkom den 13 november 
2023. Genom att skicka ansökningar om serveringstillstånd på 
remiss till stadsdelsnämnderna ges en möjlighet att yttra sig om 
nyetablering av serveringsställen och sena serveringstider. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 
stadigvarande serveringstillstånd för Styckmästargatan 2 AB, 
Styckmästargatan 2, 121 62 Johanneshov, måndag till söndag 
mellan klockan 11:00 – 01:00 till allmänheten i restaurang, samt 
måndag till söndag mellan klockan 11:00 – 23:00 till allmänheten i 
uteservering. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
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serveringstillstånd för Styckmästargatan 2 AB, Styckmästargatan 2, 
121 62 Johanneshov, måndag till söndag mellan klockan 11:00 – 
01:00 till allmänheten i restaurang, samt måndag till söndag mellan 
klockan 11:00 – 23:00 till allmänheten i uteservering under tolv 
månader för att ges möjlighet att utvärdera tillståndet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/958-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Styckmästargatan 2 AB 

 EÅV 2023/958-1.1 Remissbrev: Ansökan om 
serveringstillsånd - Styckmästargatan 2 AB 
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§ 19 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp påminner om det första 
sammanträdet för 2024 som tar plats kl 08.30 den 2 januari 2024. 
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§ 20 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokoll nr 10 Kommunstyrelsens pensionärsråd 2023-11-
14 

 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs (EÅV)  Farstas och 
Skarpnäcks råd för funktionshinderfrågor) 

 Protokoll Enskede-Årsta-Vantörs Farstas och Skarpnäcks 
råd för funktionshinderfrågor (justerat) 

 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 23 
november 2023 

 §13 den 21 november 2023, Socialnämnden Rapport om 
budgetuppdrag om samlokalisering av socialsekreterare hos 
polisen 

 § 19 den 27 november 2023  Kommunfullmäktige revidering 
av riktlinjer för budget- och skuldrådgivning 

 § 18 den 27 november 2023  – Stockholms stads 
barnombudsmans rapport 2023 

 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 7 
december 2023 

 Protokoll Förhandling enligt MBL § 11 
 § 12 den 27 november 2023 
 Protokoll från möte med stadsdelsnämndens pensionärsråd 

2023-12-11. 
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§ 21 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/31 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/31-20 Redovisning av delegationsbeslut 2023-11-
03 - 2023-12-01 
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§ 22 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att bereda skrivelserna nedan och återkomma till nämnden med 
svar. 
 

Inkomna skrivelser 
Emelie Wassermann (SD) lämnar in en skrivelse om pågående 
idéburet offentligt partnerskap med Nya Rågsved Folkets Hus. 
  
Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar in en skrivelse om busstrafik i 
Östberga. 
 

Sida 57 (61)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 23 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/995 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/995-1 23. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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